مستوى الدعم المقدم لأسر الأطفال ذوي اضطراب طيف التوحد في ظل جائحة كورونا (كوفيد-19) من وجهة نظر الأمهات

إعداد

ناريمان محمد عصام البطاينة

إشراف

الدكتورة هيام موسى التاج

الملخص

هدفت الدراسة الحالية التعرف الى مستوى الدعم المقدم لأسر الأطفال ذوي اضطراب طيف التوحد في ظل جائحة كورونا من وجهة نظر الأمهات في، المملكة الأردنية الهاشمية وتحديدًا في محافظتي الزرقاء والعاصمة عمان، تكونت عينة الدراسة من (100) أم من أمهات الأطفال ذوي اضططراب طيف التوحد في مراكز التربية الخاصة ،ومن أجل تحقيق أهداف الدراسة تم تطوير استبانة لقياس مستويات الدعم بأبعاده (الأسري والاجتماعي والإرشادي والنفسي) ،أشارت نتائج الدراسة الى أن مستويات الدعم الكلي جاءت بدرجة متوسطة وبمتوسط حسابي (2.72) حيث جاء الدعم الأسري بالرتبة الأولى ، بينما جاء الدعم الاجتماعي بالرتبة الثانية، وجاء الدعم الإرشادي بالرتبة الثالثة ،بينما جاء الدعم النفسي بالرتبة الأخيرة ،كما أشارت نتائج الدراسة الى عدم وجود فروقات ذات دلالة إحصائية تعزى للمتغيرات الديمغرافية (جنس الطفل و عمره ونوع الاسرة والمنطقة الجغرافية) ، وقد أوصت الباحثة ضرورة إعداد وتقديم برامج تدخل نفسية ووقائية لأسر الأطفال ذوي اضطراب طيف التوحد حيث تشمل الأسرة النواه والأسرة الممتدة

الكلمات المفتاحية: الدعم المقدم لأسر أطفال اضطراب طيف التوحد، اضطراب طيف التوحد،

أمهات الأطفال ذوى اضطراب طيف التوحد ،جائحة كورونا (كوفيد 19).

The Level of Support Provided to Families of children with Autism Spectrum Disorder Under Corona Pandemic (COVID-19) from Mothers' Perspective

Prepared By

Nariman Mohammad Issam

Supervised By

Dr.Heyam Musa Altaj

Abstract

This study aimed to identify the provided support levels to children with autism spectrum disorder families with Corona pandemic from mother's view in the Hashemite Kingdom of Jordan, specifically in Zarqa and the capital Amman. The study sample consisted of (100) children with autism spectrum disorder mothers registered in special education centers, in order to achieve study objectives, a questionnaire was developed to measure the support levels (family, social, counseling and psychological), study results indicated that the total support level was medium with an arithmetic average of 2.72), where family support ranked first, while social support rank second, counseling support was third rank, while psychological support was in the last rank, furthermore study results indicated that there were no statistically significant differences due to demographic variables (the child's sex, age, family type, and geographical area), and the researcher recommended to prepare and present psychological intervention programs for families of children with autism spectrum disorder, which includes both core and extended family.

Keywords: Autism spectrum disorder, Corona delinquency disorder (Covid 19), Mothers of children with autism spectrum disorder Support for families of children with autism spectrum disorder